
Protokół
6. posiedzenia, I. sesyi, IV. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 17. sierpnia 1877.

Początek o godzinie UP/g rano.

Przewodniczący: Marszałek krajowy Ludwik hr. Wodzicki.

Sekretarze: pp. Czaykowski Alfons, Jasiński Józef, Kulczycki i Stadnicki Jan.

Obecnych posłów 124.

Ze strony Rządu: Wiceprezydent c. k. Namiestnictwa Oswald Bartmańsiri.

Marszałek zagaja posiedzenie i oznajmia, że protokół z 5. posiedzenia jest do przejrzenia 
w bióize sejmowem.

Sekretarz p. Jasiński Józef czyta następujące, dostatecznie poparte, w nioski:

1. p. Sawczyńskiego o zmianę artykułu 14, ustawy z 2. maja 1878. Dz. u. kr. Nr. 251.

2. wniosek p. Dzieduszyckiego Wojciecha o uchylenie 1. alinei §. 11. ustawy o władzach
nadzorczych miejscowych i okręgowych dla szkół ludowych.

8. wniosek p. Ozerkawskiego o ustanowienie premii za napisanie dobrych podręczników dla 
szkół średnich w języku polskim.

Marszałek oświadcza, że powyższe wnioski traktowane będą według regulaminu.

Tenże sekretarz czyta spis petycyi od Nr. 85 do Nr 124 przydzielonych przez Marszałka na
stępującym komisyom: Nr. 85 i 86 komisyi petycyjnej, Nr. 87 komisyi drogowej, Nr. 88 komisyi 
petycyjnej, Nr. 89— 91 komisyi adresowej.

P. Janko wnosi, ażeby petycyą Nr. 80 odczytać. Izba odrzuca ten wniosek.

Dalsze petycye przydziela Marszałek: Nr. 92 i 93 komisyi edukacyjnej, Nr. 94 komisyi pety- 
ejjnei Co do tej petycyi wnosi p. Krukowiecki, aby ją odesłać do komisyi budżetowój, co Izba 
»chwala.



Dalsze petycye przydzielił Marszałek: Nr. 95 komisyi petycyjnej, Nr. 96 komisyi budżetowej, 
Nr. 97 komisyi petycyjnej, Nr. 98 komisyi kultury krajowej, Nr. 99 komisyi administracyjnej, Ńr,
100 komisyi budżetowej, Nr. 101 i 102 komisyi kultury krajowej, Nr, 103 komisyi petycjnej, Nr.
104 komisyi administracyjnej, Nr. 105 i 106 komisyi edukacyjnej, Nr. 107 komisyi petycyjnej, Nr.
108 komisyi edukacyjnej, Nr. 109 komisyi budżetowej, Nr. 110 komisyi administracyjnej, Nr. 111
komisyi petycyjnej, Nr. 112 komisyi edukacyjnej, Nr. 113 komisyi kultury krajowej, Nr. 114 ko
misyi administracyjnej, Nr. 115 komisyi petycyjnej, Nr. 116 i 117 komisyi edukacyjnej, Nr. 118 
i 119 komisyi petycyjnej, Nr. 120 komisyi edukacyjnej, Nr. 121 komisyi budżetowej, Nr. 122 do 
124 komisyi petycyjnej

Sekretarz p. Jasiński J. czyta spis petycyi załatwionych przez komisyą petycyjną, i złożonych 
w biórze sejmowem do przejrzenia.

Na wniosek naglący p. Grocholskiego uchwala Izba jednomyślnie upoważnić Marszałka, aby 
w imieniu Sejmu złożył Naj. Panu życzenia z powodu jutro przypadających urodzin.

P. Rosner oświadcza, że cofa swój wniosek, wzywający komisyą drogową do spiesznego przed
łożenia sprawozdania o projekcie do ustawy drogowej.

Przystąpiono do porządku dziennego.

Następuje pierwsze czytanie wniosku posła Madeyskiego o uchwalenie noweli do ustawy z dnia 
30 grudnia 1875 r. o zniesieniu prawa propinacyi w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem,

Wnioskodawca p. M adejski uzasadnia swój wniosek i wnosi o odesłanie takowego do komisyi 
administracyjnej.

Po przemówieniu p. ks. Krasickiego uchwala Izba wniosek p. Madeyskiego odesłać do komisyi 
administracyjnej.

Następuje pierwsze czytanie wniosku p. Bielińskiego o zabezpieczenie majątków małoletnich.

Wnioskodawca p. Bieliński uzasadnia swój wniosek i wnosi odesłanie takowego do komisyi
prawniczój, co Izba uchwala.

Z porządku dziennego następuje pierwsze czytanie wniosku posła ks Chełmeckiego w sprawie 
przeprowadzenia ustawy o założeniu i wewnętrznem urządzeniu ksiąg hipotecznych.

Wnioskodawca p. ks. Chełmecki uzasadnia swój wniosek i wnosi odesłanie takowego do komisyi 
prawniczej, co Izba uchwala.

Z porządku dziennego następuje pierwsze czytanie wniosku posła Rapoporta z wezwaniem do 
c. k. Rządu w sprawie Banku narodowego.

Wnioskodawca p. Rapoport uzasadnia swój wniosek i prosi o odesłanie takowego do komisyi
administracyjnej.

Izba uchwala ten wniosek.

Z porządku dziennego następuje drugie czytanie przedłożenia Wydziału krajowega w przed
miocie sum, pochodzących z tax na muzykę w Krakowie.

Sprawozdawca komisyi budżetowej poseł Dr. Rapoport czyta sprawozdanie komisyi budżetowej 
z następującym wnioskiem:
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„Wysoki Sejm raczy polecić Wydziałowi krajowemu, aby przedłożony w sprawozdaniz z dnia 

22. Maja 1877 do 1. 11755/877 wykaz tax od muzyki w Krakowie uzupełnił w tym kierunku, iż 
do kwot tym wykazem objętych, doliczonym być ma procent nie 5% ale 6% od sta“.

Izba uchwala wniosek komisyi budżetowej bez rozprawy.

Z porządku dziennego następuje drugie czytanie przedłożenia Wydziału krajowego w przed
miocie zaprowadzenia osobnego konta wydatków na pawilon obłąkanych w księdze budowy szpitala 
św. Łazarza w Krakowie.

Sprawozdawca komisyi budżetowej poseł Dr. Rapoport uwolniony od czytania sprawozdania 
czyta następujący wniosek:

„Wysoki Sejm raczy uchwalić:

iż bierze do wiadomości sprawozdanie Wydziału krajowego co do otworzenia nowego rachun-. 
ku budowy pawilonu obłąkanych w księdze budowy szpitala św. Łazarza a potwierdzając postano
wienie Wydziału, według którego na ten rachunek wpisywane być mają tylko koszta samej budowy, 
zaś obciążenie tego rachunku stosunkową częścią wydaoków całej budowie wspólnych, wstrzymane 
być ma aż do zupełnego ukończenia całej budowy, poleca Wydziałowi, aby dla wydatków wspól
nych całej budowy osobne konto w księdze budowy szpitala św. Łazarza otworzył".

Izba uchwala powyższy wniosek komisyi budżetowej bez rozprawy.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi budżetowej o petycyi komitetu c. k. 
Towarzystwa rolniczego krakowskiego w przedmiocie udzielenia mu kwoty 5000 złt. na ukończenie 
rozpoczętej przebudowy budynku gmachu szkolnego w Czernichowie. Sprawozdawca komisyi bu
dżetowej poseł Badeni Józef, uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący wniosek:

„Wysoki Sejm raczy uchwalić:

I. Udziela się komitetowi c. k. Towarzystwa rolniczego krakowskiego jednorazowy zasiłek 
w kwocie 5000 złt. na dokończenie rozpoczętej przebudowy budynku szkolnego w Czernichowie.

II. Otwiera się w tym celo Wydziałowi krajowemu odpowiedni kredyt dodatkowy na r. 1877“ .

Po przemówieniu p. Krukowieckiego w rozprawie ogólnej przystępuje Izba do rozprawy 
szczegółowej.

Sprawozdawca czyta I. ustęp wniosku komisyi budżetowej, który Izba uchwala bez rozprawy.

Następnie czyta sprawozdawca II. ustęp wniosku komisyi budżetowśj, który Izba również 
uchwala bez rozprawy.

A uchwaliwszy przystąpić do 3. czytania bez czytania, uchwala Izba ustęp I. i II. wniosku 
powyższego w 3ciem czytaniu.

Z porządku dziennego następuje sprawdzenie wyborów.

Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o -wyborze p. Kowalskiego 
Bazylego, w okręgu wyborczym gmin wiejskich z byłych powiatów Mikołaj ów-Zurawno i w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Bazylego Kowalskiego na posła z okręgu wyborczego gmin 
wiejskich w dawnych powiatach Mikołajów-Żurawno uznać za ważny.

Izba uchwala wniosek Wydziału krajowego bez rozprawy.



Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o wyborze p. Turzańskiego 
Albina, z okręgu wyborczego gmin wiejsirich z dawnych powiató\z Cieszanów-Lubaczów i wnosi:

„Wysoki Sejm raczy wybór p. Albina Turzańskiego na posła z ckręgu wyborczego gmin wiej
skich z dawnych powiatów Lubaczów-Cieszanów uznać za ważny“.

Izba uchwala wybór p. Turzańskiego Albina uznać za ważny.

Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o wyborze p. Zbrożka 
Dominika, z okręgu wyborczego miasta Sambora i wnosi:

„Wysoki Sejm raczy wybór p. Dominika Zbrożka, posła do Sejmu krajowego z okręgu wybor
czego miasta Sambora uznać za ważny“.

Izba uchwala wniosek Wydziału krajowego bez rozpraw.

Poczem składają przyrzeczenie w miejsce przysięgi, odczytanej po polsku i po rusku przez 
sekretarza p. Kulczyckiego, następujący posłowie: Dobrzyński, Hoppen, Kamiński, Kowalski Bazyli, 
ks. Krasicki, Majer, Turzański, Wesołowski i Zbrożek.

Marszałek zawiadamia Izbę, że udzielił p. Czartoryskiemu 3-dmowego urlopu.

P. sekretarz p. Jasiński czyta spis petycyi załatwionych przez komisyą drogową a złożonych 
w biórze sejmowóm do przejrzenia.

Marszałek zaprasza panów posłów na nabożeństwo, które jutro dnia 18 b. m. odbędzie się 
w katedrze na intencyą urodzin Najj. Pana.

Następne posiedzenie odbędzie się dnia 20. b m. o godzinie 10 rano z następującym po
rządkiem dziennym:

„Porządek dzienny siódmego posiedzenia
Isze j Sesyi, I V  peryodu Sejmu galicyjskiego, które się odbędzie w poniedziałek dnia 20 sierpnia

1877 o godzinie lOtej przed południem.

1. Pierwsze czytanie wniosku posła Czerkawskiego o wyznaczenie z funduszu krajowego sumy
4000 złt. na premie za napisanie dobrych podręczników dla szkół średnich w języku polskim.

2. Pierwsze czytanie wniosku posła Sawczyriskiego o zmianę artykułu 14. ustawy z 2. maja
1873 d. u. k. 1. 251 co do wynagrodzenia katechetów i nauczycieli religii w szkołach 
ludowych.

3. Pierwsze czytanie wniosku posła Dzieduszyckiego Wojciecha o zmianę §. 11. ustawy o wła
dzach nadzorczych szkół ludowych.

4. Pierwsze czytanie wniosku posła Koziebrodzkiego Władysława o rewizyą instrukcyi dla
Wydziału krajowego z dnia 1. marca 1866.

5. Drugie czytanie przedłożenia Wydziału krajowego w przedmiocie uregulowania stosunku praw
nego między Galicyą a Węgrami co do mostu granicznego na Dunajcu pod Niedzicą.

Sprawozdawca komisyi prawniczej poseł Kowalski

6. Drugie czytanie przedłożenia Wydz;ału krajowego o przyjmowaniu onłąkanych do szpitah pro- 
. w in c y o n a ln y c h ..................................Sprawozdawca komisyi administracyjnej poseł Hoszard-

66



67

7. Sprawozdanie Wydziału krajowego o udzielenie gminie miasta Biała zezwolenia na pobór opłat 
od czynszu najmu........................................................................Sprawozdawca poseł Wereszezyński.

8. Sprawozdania komisyi petycyjnej...................................................... Sprawozdawca peseł Lenartowicz.

9. Sprawozdania komisyi drogowej.
Sprawozdawcy pp. Stadnicki Jan. Czaykowski Alfons, Jaworski*.

Koniec posiedzenia o godzinie 2giej w pofudnie.

Marszałek Krajowy:

L u d w i k  W o d z i c k i

Sekretarze:

Józef Jasiński. 
Kulczycki.
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S p i s  p e t y c y j
po dzień 16go sierpnia r. b. do S e jm ?  Icrctgowego wniesionych.

L. 8p.. Parafianie, przynależni do gr. kat. cerkwi w Leżajsku, w sprawie budowy probostwa o po
parcie w c. k. Namiestnictwie, by fundusze Bikładowe zostały na budowlę obrócone, zaś 
kapitał pozostały zabezpieczony, oraz by przeprowadzono uzupełniający wybór członków 
komitetowych. . . .    . . .  przez p. Wodzińskiego.

„ 86. Gmina miastecżka Rozdoła z przyległe.ni gminami wiejskiemi o przeniesienie siedziby sądu
powiatowego do Rozdołu zamiast do Zydaczowa..........................................przez p. Goldmanna.

„ 87. Mieszkańcy miasteczka Rozdołu w sprawie obsadzenia dróg drzewami i utrzymania tychże
przez p. Goldmanna.

„ 88. Janowicz Konstanty, nauczyciel ludowy z Sołotwiny, o przyznanie mu dodatku osobowego.
przez p. Łukasiewicza.

„ 89. Obywatel powiatu bobreckiego w przedmiocie adresu do Tronu. . przez p. Henryka Jankę.

j, 90. Obywatele zamieszkali w okręgu sądowiszeńskim sądowym w przedmiocie adresu do Tronu,
przez p. Henryka Jankę.

„ 91. Mieszkańcy miasta Rudek w przedmiocie adresu do Tronu . . przez p. Henryka Jankę.

„ 92. Zarząd oddziału stryjskiego Towarzystwa pedagogicznego o 500 zł. subwencyi dla założonej
przez siebie w roku 1876 wyższej szkoły żeńsk ie j...................................przez p. Fruchtmanna.

* 93. Komitet wydawnictwa dziełek ludowych we Lwowie o subwencyą jednorazową w kwocie
1000 złt przez p. Wasilewskiego.

* 94. Dr. Bolesław Głowacki, Dyrektor szpitala powszechnego we Lwowie, o wyznaczenie deputatu
drzewa o p a ło w e g o ................................................................................... przez p. Krukowieckiego.

„ 95. Gmina Żmigród powiatu krośnieńskiego o subwencyą w kwocie 100 złt. na utrzymanie
w zakładzie głuchoniemych we Lwowie sieroty Adama Żmigrodzkiego

przez p. Łukasiewicza.

„ 96. Reprezentaeyu gminy w Wieliczce o udzielenie pożyczki 80.000 złt. na odbudowanie zniszczo
nej pożarem części miasta....................................................................................przez p. Dydyriskiego.

B 97. X. X. Tytus Osmanowicz i Michał Hankiewicz, katecheci szkół ludowych i wydziałowej
żeńskiej w Stanisławowie, o wyznaczenie remuneracyi za udzielenie nauki religii w tychże 
szkołach...................................................................................................................... przez p. Kamińskiego

,  98. Reprezentacya miasta Stanisławowa o założenie w Stanisławowie szkoły wyrobów z drzew
i koszykarstwa....................... ..............................................................................przez p. Kamińskiego.

„ 99. Reprezentacya miasta Lwowa o zarządzenie rozpoczęcia w tym roku jeszcze budowy gmachu
sejmowego. . .   przez p. Alexandra Jasińskiego.
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L 100. Józefa Jaroszyńska, kierowniczka ogródka froeblowskiego przy ulicy halickiej we Lwowie, o 
subwencyą jednorazową, w kwocie 500 złt......................................... przez p. Alex. Jasińskiego.

„ 101. Związek stowarzyszeń zarobkowych i gospodarczych we Lwowie o udzielenie stowarzysze
niom zaliczkowym kredytu z funduszów krajowych przez p. Zyblikiewicza.

„ 102. Związek stowarzyszeń zarobkowych i gospodarskich we Lwowie o subwencyą 1000 złt. na 
"jfL 1877 przez p. Zyblikiewicza-

„ 108. Związek stowarzyszeń zarobkowych i gospodarskich we Lwowie o utworzenie krajowego za
kładu hypotecznego przez p. Zyblikiewicza.

„ 104. Eeprezentacya powiatu żydaczowskiego o uznanie urzędników Wydziałów powiatowych urzę
dnikami krajowymi................................................................................................ przez p. Eaciborskiego.

„ 105. Gmina miasta Sanoka o poparcie sprawy względem założenia gimnazyum w mieście Sanoku.
przez p. Bielińskiego.

„ 106. Nauczyciele szkoły etatowej czteroklasowej w Bolechowie o podwyższenie płac.
przez p. Hoppena.

„ 107. Gmina Wełdzirz i 18 okolicznych gmin o wyjednanie zezwolenia czerpania surowicy ze źró
deł solnych dla bydła przyznaczonej na r. 1877......................  . . .  przez p. Hoppena.

„ 108. Grono nauczycielskie gimnazyów i szkół realnych w Złoczowie, Lwowie, Ezeszowie, Nowym 
Sączu, Kołomyi, Wadowicach, Brodach i Stryju o zaliczenie lat służby suplenckiej do emerytury.

przez p. Apolinarego Jaworskiego.

„ 109. Eada gminy miasta Chrzanowa o uznanie, że miasto Chrzanów zalicza się do miast, do któ
rego uchwała z dnia 28 września 1868 także ma zastosowanie. . przez p. Zyblikiewicza.

„ 110. Dr. Bolesław Głowacki, dyrek. szpit. pow. lwowskiego o wliczenie jego służby szpitalnej jako 
zastępcy dyrektora w okres pięciolecia służbowego na tej samej posadzie przebytego.

przez p. Krukowieckiego.

„ 111. Komitet gr. kat. parafii św. Norberta w Krakowie o zapomogę na restauraeyą tegoż kościoła.
przez p. Zatorskiego.

„ 112. Zarząd główny Towarzysuwa pedagogicznego we Lwowie o przyjęcie lwowskiego Zakładu, 
głuchoniemych na fundusz krajowy................................................................. przez p. Podlewskiego.

„ 118. Przemyska filia Towarzystwa gospodarczego o wzięcie towarzystw gospodarczych w opiekę 
wyznaczenie stosownych subsydyów na podniesienie po oddziałach zamiłowania do postępo
wego gospodarstwa przez premia i wzięcie szkół rolniczych pod zarząd krajowy.

przez p. Krukowieckiego

„ 114. Teodor Czosnyk i 10 innych członków Eady powiatowej w Przemyślu o niezatwierdzenie 
petycyi tamtejszej Rady gminnej o pobór kopyikowego w mieście Przemyślu.

przez p. Krukowieckiego.

„ 115. Ks. Teodor Małachowski, wikary parafii Euda-Manasterska, o udzielenie mu zapomogi z fun
duszu krajowego. .   przez p. Janowskiego.

„ 116. Antoni Latinek, wydawca mapy ścieuuej królestwa Galicyi dla szkół pospolitych, o zakupno 
reszty alno części resztującego nakładu tychże map dla szkół pospolitych i uadseła jeden 
esemplarz dla biblioteki Sejmu.............................................................................. przez p. Zatorskiego.



L. 117. Ks. Stanisław Stojałowski, redaktor pism ludowych r Wieniec i Pszczółka", o subwencyą 
w ilości 600 złt   przez p. Podlewskiego.

„ 118. Bogusz Zjgm unt Stęczyński, rysownik zamieszkały w Krakowie, o wsparcie dożywotne.
przez p. Chełmeckiego.

„ 119. Antonina Osińska, wdowa po ś. p. Ludwiku Osińskim byłym kanceliście zarządu szpitalnego 
głównego św. Łazarza w Krakowie, o stałe zaopatrzenie lub dar z łaski.

przez p. Chełmeckiego#

120. Katecheci gr. kat. obrz. we Lwowie o remuneracyą za udzielanie nauki religii w szkołach.
przez p. Jasienickiego.

„ 121. Gmina Toustoług w powiecie tarnopolskim o zapomogę z powodu gradobicia na zakupno 
nasienia dla obsiewów ozimych.....................................................................przez p. Mochnackiego.

„ 122. Zwierzchność gminy miasta Bobrki o zwolnienie od zapłaty zaległych kosztów szpitalnych 
w kwocie 1040 złt. 88 ct.........................  przez p. Hipolita Czaykowskiego.

„ 123. Zwierzchność gminy Bobrki o udzielenie subwencyi na budowę czteroklasowej szkoły w Bóbrce.
przez p. Hipolita Czaykowski eg o-

„ 124. Leokadya Rudyńska, wdowa po magazynierze przy budowie domu dla obłąkanych na Kulpar- 
kowie, o jednorazową zapomogę................................................................... przez p. Kamińskiego.
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